
Vážení členové České společnosti entomologické, 
 
vzhledem k nepříznivé finanční situaci ČSE, zapříčiněné zejména rostoucími náklady na 
poštovné a tisk časopisu Klapalekiana, výbor schválil několik zásadních změn ve finančním 
hospodaření ČSE: 

1) ČSE má dlouhodobě účet u České spořitelny (dále ČS), za jehož vedení se platí cca. 
9.000,- Kč ročně (včetně transakcí a výpisů). Vzhledem k tomu, že ČS není ochotna 
nabídnout lepší podmínky, přecházíme k EquaBank, kde je vedení účtu zdarma včetně 
internetového bankovnictví a transakcí v rámci ČR. 

2) Vydávání časopisu Klapalekiana. Výroba je ze 70 % dotována Radou vědeckých 
společností a zbývajícími 30 % se podílí ČSE, což je podmínka udělení dotace. ČSE 
využívala dlouhodobě tiskárnu Flora v Praze, nicméně za posledních 10 let vzrostla 
cena tisku téměř dvojnásobně, zejména kvůli růstu mezd v Praze. Výsledkem bylo, že 
již v roce 2019 dotace nepokryla náklady spojené s tiskem. Za základě těchto zjištění 
jsme během loňského listopadu a prosince vybrali tiskárnu Polygraf v Turnově, která 
tiskne minimálně stejně kvalitně. Cenově je přitom výrazně levnější než předchozí 
tiskárna. Náklady spojené s dopravou jsou prakticky zanedbatelné. V souvislosti 
s cenově neudržitelnými náklady a změnou tiskárny jsme však museli zkrátit rozsah 
čísel ročníku 2020, za což se omlouváme jak autorům příspěvků, které nebyly v těchto 
číslech otisknuty, tak členům ČSE. Ročník 2021 by neměl být již nijak omezen. 

3) Zahraniční výměna časopisu Klapalekiana je od roku 2020 sloučena s výměnou Acta 
Entomologica Musei Nationalis Pragae v Národním muzeu s tím, že ČSE se podílí na 
přípravě rozesílání, ale poštovní náklady již nehradí. Zároveň se snažíme distribuovat 
co největší podíl časopisu členům/organizacím bez využití poštovních služeb, jejichž 
ceny rostou závratným tempem. Bohužel možnosti osobního převzetí/doručení jsou od 
loňského roku velmi omezeny vzhledem k pandemii COVID-19. 

4) Nepopulárním, byť nezbytným opatřením je rovněž zvýšení členských příspěvků (dále 
ČP). ČP získává společnost volné finance na řešení akutních záležitostí spojených 
s entomologií jakožto oborem. Stávající výše příspěvku je od roku 2008 stále stejná, tj. 
550,- Kč. V roce 2008 měla ČSE 829 členů, na konci uplynulého roku to bylo už jen 
580 členů, a to přesto, že členská základna od roku 2019, poprvé po třiceti letech, 
narůstá. Rozdíl je dále umocněn faktem, že značná část členů se za tu dobu posunula do 
kategorie důchodců, kteří již ČP neplatí. Po rozsáhlé diskusi výbor jednomyslně 
podpořil následující zvýšení členských příspěvků s účinností od 1.1.2022: 

a. členové do 18 let – 200 Kč 
b. studenti 18–26 let – 400–600 Kč 
c. členové 18–65 let – 700–1000 Kč 
d. důchodci 65–75 let – 550 Kč 
e. důchodci nad 75 let věku – dobrovolné ČP 
f. zahraniční členové – standardní ČP + poštovné 

 
 
 



Členské příspěvky jsme strukturalizovali a snažili se je přizpůsobit daným kategoriím, 
zejména s ohledem na mladší samostatně nevýdělečné členy a členy v důchodovém věku, kde 
výše zůstala stejná. Nově je zavedena minimální a maximální výše ČP, přičemž částka 
přesahující maximální hranici ČP bude evidována jako dar. Snahou výboru je shánět i další 
finanční prostředky (granty, dotační programy, sponzorské dary atd.), tak abychom 
nezatěžovali členskou základnu neúměrně vysokými příspěvky. Zde bych rád zmínil nově 
vznikající popularizační entomologický časopis Podušťák, který vzniká díky iniciativě mladých 
členů a rozhodli se jej financovat z externích zdrojů, aby nebyl zatížen chod ČSE. 

Smyslem zvýšení členských příspěvků je zachování alespoň částečné finanční 
nezávislosti ČSE na dotačních programech (mají vlastní pravidla, a navíc mohou být i 
nepřiděleny) tedy možnosti financovat věci, které považujeme za důležité. 

Z „volných peněz“ platíme širokou škálu činností a produktů: od základního provozu 
ČSE a sekretariátu, přes vydávaní časopisu Klapalekiana (z naší 30% účasti se platí ediční 
práce, sazba a korektury angličtiny), chod knihovny ČSE a s tím spojené výměny periodik, 
organizaci vycházek a schůzí, jednání s politiky o potřebách entomologů, až po rychlou reakci 
na urgentní ohrožení a kauzy spojené s ochranou přírody. Je nutné zdůraznit, že aktivita ČSE 
se v této oblasti zejména v posledních dvou letech výrazně zvýšila, a i když je velká část těchto 
aktivit zatím na dobrovolné úrovni bez nároku na honorář, je zřejmé, že tato situace není 
s ohledem do budoucna udržitelná, přičemž zmíněná ochrana přírody a zachování entomologie 
jakožto oboru jsou pro nás prioritou. 

Pevně věříme, že veškeré navržené kroky povedou ke stabilizaci hospodaření a že nám 
umožní zachování, či dokonce rozšíření, všech aktivit, které doposud ČSE uskutečňuje. 

 
Za výbor ČSE, 

V Praze, 15. února 2021                                                                      
RNDr. Lukáš Sekerka, Ph.D. 

hospodář  


